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VLACOVARIA VAN VIER NAAR TWEE KEER PER JAAR
Beste lezer, hier zijn we weer met een gloednieuwe Vlacovaria!

Voortaan zal je de Vlacovaria twee keer per jaar (in plaats van vier keer) ontvangen, 
telkens in maart en september. De kwantiteit vermindert dan wel, maar dat is zeker 
niet het geval voor de kwaliteit! Ook deze Vlacovaria bezit namelijk weer een paar 
mooie en interessante artikels.
 
Veel leesplezier en graag tot in september! 
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In de vrijwillige koolstofmarkt vind je anderzijds ook koolstofcertifi-
caten, zoals deze van Soil Capital. Meerbepaald certificaten van de 
koolstofreductie of -opslag, gerealiseerd in het eigen bedrijf of de 
eigen waardeketen. Dit wordt ook ‘in-setting’ genoemd. Deze kool-
stofcertificaten komen veelal voor bij bedrijven in de voedselketen 
die hun lokale of regionale voetafdruk willen verlagen en hierover 
communiceren met hun klanten.

Het is moeilijk te zeggen of landbouw ooit deel zal uitmaken van 
het ETS. Soil Capital ziet wel een toenemende markt(prijs) voor 
koolstofcertificaten. Bovendien zijn de prijzen voor certificaten in 
het verleden op bepaalde momenten hoger geweest dan de prijzen 
voor koolstofkredieten.

MySoilCapital tool

Om onder meer de koolstofopslag in landbouwgronden te model-
leren, ontwikkelde Soil Capital de ‘mySoilCapital’-tool. Deze online 
tool wordt door landbouwers gebruikt bij de start (de zogenaamde 
‘nulmeting’) van het programma en tijdens de jaarlijkse evaluaties 
van de broeikasgasbalans van het bedrijf. MySoilCapital is opge-
bouwd op basis van de ‘Cool Farm tool’ (een online uitstootcalculator 
voor landbouwers). 

MySoilCapital houdt alle metingen nauwkeurig bij en geeft een 
simulatie van je ecologische voetafdruk. De tool houdt rekening 
met drie broeikasgassen in hun uitstoot-equivalentberekeningen en 
-certificaatsysteem: de emissies/fluxen en pools van CO2, CH4, NO2. 
Deze drie broeikasgassen worden samengevoegd tot één indicator: 
CO2-equivalenten.

Koolstoflandbouw houdt onder andere in dat koolstof door een 
landbouwbedrijf wordt opgeslagen in de bodem of houtige land
schapselementen. Op die manier wordt CO2 uit de atmosfeer vast
gelegd. Zo levert de landbouw een positieve bijdrage in de strijd 
tegen de klimaatverandering.

Soil Capital is een organisatie die ervoor zorgt dat landbouw
be drijven voor deze koolstoflandbouw vergoed kunnen worden. 
Dit artikel kwam tot stand op basis van een gesprek met Chuck de 
Liedekerke (co-founder en CEO van Soil Capital). 

Koolstoflandbouw kan met een zeer strikte definitie worden uit-
gelegd: het beheer van koolstofreservoirs, -stromen en broeikas-
gasfluxen op niveau van het landbouwbedrijf, met als doel de 
klimaat verandering te matigen. De landbouwer kan dit bereiken 
op verschillende manieren, denk aan een aangepast gebruik van 
meststoffen en andere inputstromen, verbruikte energie, koolstof-
vastlegging en andere acties die de natuurlijke cyclus van bodem-
koolstof beïnvloeden (denk aan fotosynthese, groei van wortel-
exudaten en andere biomassa in de bodem,...). 

Soil Capital volgt een iets ruimer begrip, voor hen betekent koolstof-
landbouw eerder ‘regeneratieve landbouw’ of ‘agro-ecologie’ waarin 
bodemgezondheid, duurzame voedselproductie, het lokaal sluiten 
van kringlopen en het herstellen van evenwicht in ecosystemen 
centraal staan. Dat kan bijvoorbeeld ook door de grondbewerking 
te verminderen, meer groenbedekkers aan te planten,... 

In deze ruimere visie wordt koolstof gezien als de poort en sleutel 
naar een regeneratieve landbouw. Soil Capital begon in 2013 in 
het Verenigd Koninkrijk met activiteiten rond het beheer van 
landbouwgrond en agrarisch advies. Sinds 2016 is de organisatie 
ook gevestigd in België. Soil Capital heeft een koolstofbetalings-
programma ontwikkeld dat landbouwers helpt om hun koolstof-
verbeteringen:

• te meten (met behulp van software),
• te beheren (met een certificatieprogramma) 
• en er een verdienmodel van te maken (met koolstofcertificaten).

Koolstofkredieten versus koolstofcertificaten

Wat is het onderscheid tussen koolstofkredieten en koolstofcertifi-
caten? Koolstofkredieten vind je terug in:

1)  de verplichte koolstofmarkt: de ETS (Emission Trade System) -
koolstofmarkt met specifieke industriële entiteiten met een hoge 
CO2-uitstoot die hun uitstoot verplicht moeten beperken cfr. 
Kyoto-protocol. Door koolstofkredieten te kopen, kunnen deze 
industrieën bewijzen dat zij hun doelstellingen bereiken en op 
de ETS-markten zelfs hun overtollige koolstofkredieten ver-
kopen. De landbouwsector maakt (nog) geen deel uit van deze 
ETS-markt.

2)  de vrijwillige koolstofmarkt: koolstofkredieten voor bedrijven die 
hun koolstofreductie of zelfs koolstofneutraliteit willen bewijzen, 
bv. door zich in te kopen in herbebossingsprojecten, zonder ei-
genlijk iets te veranderen aan hun manier van werken. Dit wordt 
‘compensatie’ of ‘off-setting’ genoemd.

Figuur 1: Screenshot van mySoilCapital-tool

SOIL CAPITAL ONTWIKKELT VERDIENMODEL VOOR KOOLSTOFLANDBOUW
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gas-uitstoter is of al een netto-koolstofvastlegger. Elke ton CO2 die 
wordt verminderd, genereert een koolstofcertificaat. Deze certifica-
ten worden anders berekend voor netto-broeikasgasuitstoters dan 
voor netto-koolstofvastleggers. 

Als een landbouwer een netto-broeikasgasuitstoter is, wordt zijn 
jaarlijkse uitstoot vergeleken met de uitstoot die hij bij aanvang van 
het programma had. Met andere woorden: de landbouwer moet 
zijn gedrag aanpassen om zijn uitstoot naar beneden te halen. Het 
verschil tussen de initiële uitstoot en de nieuwe situatie in jaar X, 
bepaalt dan het aantal certificaten dat er gegenereerd wordt.

Voor een netto-vastlegger ligt dit anders: de landbouwer moet niet 
zozeer zijn gedrag aanpassen (want hij slaat al koolstof op), maar 
hij moet het wél beter doen dan het regionale gemiddelde. Het 
aantal certificaten wordt dan berekend op basis van het verschil 
tussen zijn jaarlijkse CO2-uitstoot en het regionale gemiddelde. 
Bij deze nulmeting moet ook het resultaat van een recente (< vijf 
jaar oude) bodemanalyse (inclusief SOC) worden voorgelegd of een 
nieuwe bodemanalyse moet worden uitgevoerd. De landbouwer zal 
gedurende de volgende vijf jaar elk jaar een broeikasgasbeoorde-
ling uitvoeren. De aangegeven praktijken moeten zo goed mogelijk 
uitgevoerd worden. Deze praktijken zijn bijvoorbeeld: wordt er or-
ganische stof in de bodem ingebracht? Zo ja, welk type? Hoe wordt 
er aan bodembewerking gedaan? Wordt het gebruik van minerale 
meststoffen verminderd? In diezelfde periode kan ook 80% van de 
door Soil Capital uitgegeven certificaten onmiddellijk worden ver-
kocht. De resterende 20% wordt als buffer gehouden.

Aan het eind van het vijfjarenprogramma moet de landbouwer een 
nieuwe bodemanalyse indienen. Dan begint de ‘retentieperiode’ 
van tien jaar waarin een landbouwer minimaal de koolstof die tij-
dens het programma in de bodem is opgeslagen, moet behouden. 
In die periode wordt de bodemkoolstof ook per satelliet gemoni-
tord. De landbouwer moet geen broeikasgasanalyses meer uitvoe-
ren of gegevens verstrekken. Pas in de jaren tien tot vijftien kunnen 
de gebufferde certificaten uit de eerste jaren worden verkocht. Dat 
gebeurt enkel wanneer Soil Capital kon verifiëren dat de landbou-
wer de koolstof die tijdens het programma aan zijn bodem is toege-
voegd, heeft vastgehouden.

Tijdens het programma (jaar 1 tot 5) kan de landbouwer gecontro-
leerd worden. Hij moet dus een uitgebreide administratie bijhouden 
van inputs (facturen), activiteiten (inclusief vruchtwisseling en toe-
passingen van pesticiden, meststoffen, …) en opbrengsten. 

Opbrengst?

Als we naar het gemiddelde effect van koolstoflandbouw kijken, is 
het niet ongewoon voor een landbouwer om tussen 0,5 en 2 ton 
koolstof per hectare per jaar op te slaan (in het geval van een netto- 
vastlegger) of zijn koolstofprofiel met 0,5 tot 1 ton koolstof per 
hectare per jaar te verbeteren (voor een netto-broeikasgasuitsto-
ter). Dit hangt uiteraard van zijn praktijken af. Soil Capital claimt dat 
een landbouwer minimaal € 27,5 per verkocht certificaat (= per ton 
CO2-equivalent) verdient. De certificaten worden jaarlijks gege-
nereerd en verkocht door Soil Capital’s partner ‘South Pole’, een 
expert in de koolstofmarkten wereldwijd.

Het CO2-equivalent (ecologische voetafdruk) van een landbouwer 
wordt in het Soil Capital-model berekend op basis van: 

• gebruik van inputs (bv. meststoffen, pesticiden,...)
• energie/brandstofgebruik
• watergebruik
• agroforestry (koolstofopbouw in hele plant)
•  koolstofvastlegging in de bodem door vanggewassen/

bodembedekkers (wortelexudaten, afbraak van biomassa) 
•  organisch materiaal dat aan de bodem wordt toegevoegd

Ook het effect van een meer gevarieerde vruchtwisseling, grasland-
beheer en minder of zelfs geen grondbewerking wordt berekend in 
de instrumenten die Soil Capital gebruikt.

De ‘mySoilCapital’-tool houdt met andere woorden rekening met het 
gebruik van organische bodemverbeteraars of meststoffen zoals bij-
voorbeeld compost en digestaat. De toepassingen hiervan hebben 
ook een effect op een verminderd gebruik van minerale meststoffen, 
die worden meegerekend in de totale broeikasgasbalans. 

Het vastleggen van organische stof in de bodem (‘Soil Organic 
Carbon’ oftewel ‘SOC’) hangt af van onder andere de initiële SOC, 
de temperatuur/klimaat, het type toegevoegde (organische) mest-
stof, diepte van bodembeheerpraktijken, bodemtype, enzovoort. 
Al deze factoren worden meegenomen in het model van Soil 
Capital. Het wordt gevoed met robuuste data en is wetenschappe-
lijk verantwoord en als zodanig erkend.1  De klimaaturgentie dwingt 
hen om snel te handelen. De modellen zullen voortdurend worden 
aangepast en verbeterd.

Samenwerking tussen Soil Capital en landbouwers

Een landbouwer die gaat samenwerken met Soil Capital, verbindt zich 
tot deelname voor ten minste vijf jaar. De totale duur van de beoor-
deelde koolstofvastlegging bedraagt echter vijftien jaar. Dat verschil is 
er om praktische en functionele redenen: het is voor een landbouwer 
niet evident om een engagement van langer dan vijf jaar aan te gaan.

Bij inschrijving voor het ‘Soil Capital’-programma, volgt er een 
eerste broeikasgasbeoordeling (‘baseline assessment’). Op basis 
hiervan kan worden bepaald of de landbouwer een netto-broeikas-

(1)  Het onderliggende model is in dit geval niet het RothC-model - dat de basis is voor 
sommige tools die in België gebruikt worden (C-slim, Demeter,...). 



vlacovaria
meer halen uit de biologische kringloop

blz 4  •  jaargang 31, nr 1, maart 2023

De certificaten die Soil Capital uitgeeft, worden gekocht door twee 
soorten bedrijven. Aan de ene kant zijn er agro-industrieën die ge-
wassen kopen in het Verenigd Koninkrijk, Frankrijk en België en die 
willen aantonen dat ze de uitstoot in hun toeleveringsketen redu-
ceren. Anderzijds zijn er de bedrijven die de certificaten gebruiken 
om bij te dragen tot het koolstofvrij maken van hun regio. Zo heb je 
in België (Wallonië) het telecommunicatiebedrijf VOO dat koolstof-
certificaten aankoopt om een positieve impact te hebben op het 
milieu waarin ze actief zijn.

Precisielandbouw versus koolstoflandbouw

Directe jaarlijkse metingen van bodemkoolstof bieden op dit mo-
ment geen toegevoegde waarde voor koolstoflandbouw. Hoewel 
satellietgegevens over bodemkoolstof worden gebruikt bij de eind-
controle door Soil Capital, zijn deze gegevens alleen bruikbaar voor 
de evaluatie van koolstof in de bovenste bodemlaag én als er geen 
(dek)gewassen worden geteeld. Daarnaast spelen andere precisie-
landbouwtechnieken een steeds belangrijkere rol, vooral omdat 
deze technieken een landbouwer helpen efficiënter om te gaan met 
minerale meststoffen en/of pesticiden en om alleen de noodzake-
lijke/minst energie-intensieve veldbehandelingen uit te voeren. Dit 
zal de broeikasgasbalans van het bedrijf helpen verminderen.

Soil Capital is aanwezig in verschillende WestEuropese landen

Soil Capital heeft intussen samenwerkingen met landbouwers in 
België, Frankrijk en het Verenigd Koninkrijk. De ‘early adopters’ zijn 
intussen al jaren bezig met koolstoflandbouw en het is doorheen 
Europa toch al ingeburgerd aan het geraken. In sommige landen, zoals 
Frankrijk, is elke landbouwer op de hoogte van de mogelijkheden van 
compensatie voor koolstoflandbouw. Maar dit bewustzijn moet ge-
staag blijven groeien. Naarmate het potentiële inkomen van koolstof-
landbouw toeneemt, zal ook de bereidheid van landbouwers verder 
toenemen om deel te nemen aan koolstoflandbouwprogramma’s. 

Landbouwers moeten nog meer bewust worden gemaakt van welke 
koolstoflandbouwtechnieken het meest efficiënt zijn: welke tech-
nieken geven de snelste en hoogste effecten op de broeikasgasba-
lans. Dat is iets waar Soil Capital veel aandacht aan besteedt. Soms 

Na een succesvol pilootproject van Arvesta in 2022 op meer dan 
2.000 hectare is er de ambitie om in 2023 koolstoflandbouw-
praktijken toe te passen op 10.000 hectare landbouwgrond, 
met als doelstelling om minstens 5.000 ton CO2 te reduceren. 
Arvesta wijst erop dat een CO2-neutrale voedingsketen alleen 
maar kan behaald worden als de voedingsbedrijven en retai-
lers, naast hun eigen voetafdruk, ook die van hun grondstoffen 
kunnen reduceren. De toeleverancier voor de landbouwsector 
gelooft in een samenwerking met het gecertificeerde Soil Capi-
tal-platform en landbouwers om de CO2-voetafdruk van land-
bouwproducten stap voor stap te verlagen. De eerste samen-
werkingen met voedingsbedrijven zijn ondertussen opgestart 
en het is de bedoeling om dit de komende maanden verder uit 
te bereiden. Eén van de andere partners in het project is Alken 
Maes (“Koolstoflandbouw beloont de landbouwer voor zijn in-
spanningen om broeikasgassen op te slaan en te reduceren. 
Zo zetten we met de hele aanvoerketen samen stappen naar 
een duurzamere productie.”). Ook maalderijen Dossche Mills 
en Paniflower (La Lorraine Bakery Group) springen mee op de 
kar met als doel de tarweteelt te verduurzamen.

Bron: VILT

Soil Capital staat open voor elke organisatie die koolstofcertifi
caten wil aankopen. Meer informatie vindt u op soilcapital.com 

denken landbouwers bijvoorbeeld dat een verminderd brandstof-
gebruik een belangrijke factor is om de voetafdruk van een bedrijf 
te verkleinen, maar een verminderd verbruik van bijvoorbeeld syn-
thetische voedingsstoffen is eigenlijk een veel belangrijkere factor. 
De meeste koolstoflandbouwprogramma’s en veel van de midde-
len van Soil Capital waren de afgelopen jaren gericht op Frankrijk, 
omdat dat een zeer grote markt is. Nu focust Soil Capital zich voluit 
op België. Zo zijn er samenwerkingsprojecten opgestart met ver-
schillende organisaties, waaronder Arvesta, Brouwerij Alken-Maes, 
Dossche Mills en Paniflower.

Figuur 2:  652 landbouwers stapten reeds in het programma (situatie op 20/02/2023)
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verder zullen convergeren. Landbouwers zullen de kans krijgen om 
een beter inkomen te verdienen voor waardevolle diensten die zij 
leveren aan het milieu en de samenleving. We staan op een punt 
waarop we dit goed moeten aanpakken. 

Ik denk dat de regelgeving meer van de EU dan van de regio’s zal 
komen. Daarom is het belangrijk om Europese ontwikkelingen op 
de voet te volgen. Omwille van LULUCF (“Land Use, Land Use Chan-
ge and Forestry”) oftewel de noodzaak om het koolstofgehalte van 
de bodem op peil te houden en de toenemende bezorgdheid over 
droogte en bodemvruchtbaarheid, zal koolstoflandbouw steeds 
meer op de voorgrond treden. Er zal een goed evenwicht moeten 
worden gevonden tussen de ontwikkeling van beleidsondersteu-
ning enerzijds en particuliere marktinitiatieven inzake koolstofland-
bouw anderzijds. 

Tot slot wil ik graag nog meegeven dat het heel inspirerend is om 
met mensen om te gaan die om het land geven. Ik ben landbou-
wers nóg meer gaan appreciëren omwille van de oplossingen en de 
zorg die zij dagelijks aan bodem en natuur bieden. Zelfs de meest 
conventionele landbouwers zijn mensen die enorm met hun directe 
ecosysteem begaan zijn. Het is belangrijk onszelf eraan te herinne-
ren dat Soil Capital in dienst moet staan van deze mensen, omdat 
zij bijdragen aan het voeden van de burger en de gezondheid van 
ons land. 

Wij moeten meer verbonden zijn met deze mensen. De koolstof-
compensaties kunnen naast een ondersteuning dan ook een waar-
devol symbool zijn voor hoezeer de landbouwers deel uitmaken van 
de oplossing.”, aldus Chuck.

Wetgeving heeft enorme impact op groei koolstoflandbouw

Op dit moment heeft Soil Capital 200.000 ha landbouwgrond in zijn 
tool staan, oftewel 506 deelnemende landbouwers, verspreid over 
het Verenigd Koninkrijk, Frankrijk en België (vooral Wallonië). Met 
de huidige en verwachte exponentiële groei zijn ze op weg naar 1 
miljoen ha in 2025.

Er zijn wel wat knelpunten die het op dit moment niet altijd makke-
lijk maken om landbouwers te betrekken in het programma. Onder 
meer de wetgeving heeft een grote impact op de ontwikkeling van 
koolstoflandbouw. Chuck geeft aan: “De landbouwers in Vlaanderen 
zijn beperkt door strikte drempels voor nutriënten als ze organisch 
materiaal via compost of andere soorten bodemverbeteraars willen 
gebruiken. Positief is wel dat er in de komende maanden en jaren 
een EU-wetgeving van kracht wordt die het toezicht op en de cer-
tificering van koolstoflandbouw zal harmoniseren en de bijhorende 
koolstofkredieten en -certificaten zal stimuleren.”

Momenteel is er in de koolstoflandbouw veel verwarring rond 
additionaliteit en duurzaamheid (of ‘permanence’). ‘Additio-
naliteit’ is het bewijs dat de landbouwer iets anders doet dan 
wanneer hij geen koolstofbetaling zou krijgen. ‘Duurzaamheid’ 
is hoe lang die koolstof zal worden vermeden of opgeslagen. Het 
‘Greenhouse Gas Protocol’ (ghgprotocol.org) en de Europese 
Commissie zijn hard aan het werk om hierin duidelijkheid te ver-
schaffen: ‘governance’ is belangrijk.

“Als ik naar de komende tien jaar kijk, denk ik dat er op dit moment 
al veel verschillende benaderingen zijn en dat deze benaderingen 

Het Soil Capital-team
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Ammoniumsulfaat = kunstmest

Veel landbouwers in Vlaanderen gebruiken een chemische lucht-
wasser in hun stallen om ammoniakemissies te beperken. Dezelfde 
technologie wordt gebruikt bij de productie of nabewerking van di-
gestaat en compost. Bij deze luchtwassing ontstaat ammoniumsul-
faat als spuiwater. Ammoniumsulfaat is een minerale NS-meststof 
die in Vlaanderen als kunstmest wordt beschouwd en dus bovenop 
de 170 kg N/ha (uit dierlijke mest) kan toegediend worden. Trans-
port van dit spuiwater hoeft niet met een erkend mestvoerder uit-
gevoerd te worden. Productie en gebruik van ammoniumsulfaat zijn 
onderdeel van de verplichte mestbankaangifte: het moet door han-
delaars, producenten en gebruikers in een apart kunstmestregister 
aangegeven worden.

Mengen met mest is geen goed plan. Enerzijds houdt het veilig-
heidsrisico’s in: door mest en ammoniumsulfaat te mengen, riskeer 
je de vorming van het giftige H2S. Bovendien verliest het ammo-
niumsulfaat ook zijn statuut van kunstmest en moet je het gemeng-
de product en alle nutriënten dan als dierlijke mest beschouwen.

Overige kenmerken spuiwater

Spuiwater van een chemische luchtwassing met zwavelzuur kan ver-
geleken worden met KAS (kalkammonsalpeter), met het verschil dat 
het spuiwater vloeibaar is en minder stikstof bevat. De samenstel-
ling van ammoniumsulfaat kan sterk variëren tussen de verschillen-
de producenten. Maar eens de luchtwasser goed afgesteld is, kan 
een producent een mooi stabiel eindproduct leveren. Algemeen 
varieert de N-inhoud van ammoniumsulfaat tussen de 4 en 8%. De 
S-inhoud zit tussen de 12 en de 18%. Ammoniumsulfaat heeft een 
vrij lage pH, deze kan variëren tussen 1,5 en 6,5. 

Vraag een analyseresultaat van het ammoniumsulfaat dat je 
gebruikt!

Dankzij het hoge gehalte aan zwavel kan het ammoniumsulfaat de 
zwavelbehoefte van gewassen (bv. koolgewassen, uien, selder, prei, 
granen, suikerbieten, maïs,...) invullen. Door een historische afna-
me van de zwaveldepositie neemt de ruimte voor zwavelbemesting 
de laatste jaren weer toe. Heel wat Vlaamse akker- en weilanden 
hebben een zwaveltekort. Deze tekorten in de bodem kunnen lei-
den tot een te lage stikstofbenutting in de plant (en vergeling). Bij 
een lage pH (<4) van het spuiwater of indien men de stikstof-zwa-
velbalans wil optimaliseren, kan men het spuiwater opmengen met 
bv. Urean (een klassieke vloeibare stikstofmeststof).

Gebruik

Om ammoniumsulfaat correct te gebruiken, is een voorafgaande 
bodemanalyse (stikstof & zwavel) belangrijk en moeten de gewas-
behoefte en het bodemtype in rekening worden gebracht. Meestal 
komt de dosering in de buurt van 750 l per hectare. 

Let op met zwavelbemesting van ruwvoederteelten (zoals bv. gras): 
te veel zwavel kan leiden tot een gebrekkige opname van koper en 
selenium door het vee (zogenaamd ‘koperbril’). De beste manier 
om problemen te vermijden, is steeds een bemestingsadvies op ba-

sis van een recente bodemanalyse aan te vragen en op te volgen. 
Om de aanwezige stikstof en zwavel optimaal te benutten, moet het 
spuiwater heel gericht aan de plant toegediend worden op het mo-
ment van opname door het gewas. Om risico van verbranding bij 
toediening van ammoniumsulfaat te vermijden - zeker bij winderig 
en zonnig weer - zijn technieken zoals slangenbemesting of spaak-
wielbemesting aangewezen.
 

Figuur 3:  Spaakwielbemester van Stijn Van der Velden

Resultaten

Al meer dan 10 jaar gebeuren er in Vlaanderen veldproeven met 
ammoniumsulfaat onder meer op maïs, grasland, sla, bloemkool, 
spinazie, snijrogge en aardappelen. Zo kon Vlaco samen met BDB in 
het kader van het UNIR-project (vlaco.be/unir) positieve resultaten 
(zie bijlage ‘Eindartikel UNIR’ onderaan de webpagina) optekenen in 
2019 en 2020. De gewassen die bemest waren met ammoniumsul-
faat geven in regel een gelijkaardige opbrengst en kwaliteit als bij 
het gebruik van klassieke kunstmest. Naar verliezen via uitloging 
scoort spuiwater even goed of zelfs beter dan klassieke kunstmest 
en/of drijfmest.

Figuur 4:  Resultaat veldproef Interreg NWE ReNu2Farm van 2022 
waarbij maïs geteeld is op een zandbodem. Het ammoniumsulfaat 
gaf een significant hogere maïsopbrengst ten opzichte van de nulbe-
mesting en scoorde gelijk met de traditionele minerale bemesting.

AMMONIUMSULFAAT: RELATIEF ONBEKEND EN ONBEMIND 
(maar hopelijk niet lang meer)
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€ 25 à € 50/ha gewonnen

Het economisch voordeel van het bemesten met een ammoni-
umsulfaatoplossing werd een eerste maal berekend in 2021 door 
VCM in de spuiwater-rekentool in het kader van UNIR (Vlaanderen 
Circulair-project onder leiding van Vlaco). Er is een kostsimulatie 
gemaakt van de toepassing van een combinatie spuiwater-Urean 
ten opzichte van een pure Urean-toepassing. Hierbij is onderscheid 
gemaakt van subopties inzake (eigen) opslag en (eigen) toediening. 
Uit de standaardsimulatie volgde in 2021 deze conclusie: wanneer 
alle kosten (analyse, loonkosten, aankoop) worden doorgerekend, 
komt de combinatie van spuiwater, aangevuld met kunstmest, 
naar voor als goedkoopste maatregel. Deze toepassing komt neer 

op € 56,36 /ha, terwijl dit voor het toepassen van enkel kunstmest 
neerkomt op € 117,97/ha. Dit is meer dan tweemaal zo duur. In 
deze doorrekening werd rekening gehouden met de maximale toe-
passing van 1.000 liter/ha voor spuiwater, zodat de limieten voor 
zwavelbemesting niet overschreden worden. Het bijbemesten met 
ammoniumsulfaat levert ten opzichte van een minerale (bij)bemes-
ting met KAS of Urean een voordeel van € 50 per hectare op. Anno 
februari 2023 geeft VCM aan dat het economische voordeel wat la-
ger ligt doch nog steeds € 25 euro hectare bedraagt. Voor een inza-
ge in een geüpdatete versie van de tool (www.vcm-mestverwerking.
be/nl/kenniscentrum/23695/vcm-tool-toepassing-spuiwater) kan u 
nog steeds contact nemen met VCM.

VERKO ORGANISEERDE GESLAAGD INFOMOMENT 
ROND AMMONIUMSULFAAT

Verko is het intergemeentelijk samenwerkingsverband in de 
regio Dendermonde-Wetteren. Sinds midden jaren ’90 com-
posteert Verko reeds gft-afval. In 2020 werd gestart met de 
bouw van een voorvergistingsinstallatie. Sinds 2022 produ-
ceert Verko op haar vernieuwde site in Dendermonde naast 
gft-compost ook ammoniumsulfaat. 

Voor compost bouwen ze al tientallen jaren een gedifferen-
tieerde afzetmarkt uit. De compost vindt vlot zijn weg naar 
onder andere landbouwers, tuinbouwers, tuinaannemers, 
particulieren, groendiensten, grondwerkers en meststoffen-
handelaars. 

Om de landbouwers, loonwerkers, landbouwconsulenten en 
meststoffenhandelaars uit hun regio kennis te laten maken met 
hun nieuwe product organiseerden ze op 9 februari samen met 
Inagro, VCM en Vlaco een infomoment. Het was een geslaagde 
namiddag met bijna 50 geïnteresseerde aanwezigen. 

Elke Vandaele van Vlaco nam de kans om de aanwezigen nog 
eens op de voordelen van kwaliteitsvolle compost te wijzen. 
Astrid D’Haene van VCM gaf meer uitleg over het product 
ammoniumsulfaat, zijn wettelijk statuut en becijferde ook het 
economisch voordeel van ammoniumsulfaat. Landbouwer 
Stijn Van der Velden kwam uit het verre Hoogstraten getuigen 
over zijn ervaringen met het uitrijden van ammoniumsulfaat 
met een spaakwielbemester. Hij schetste mooi waarom hij 
voor de spaakwielbemester koos en welke voordelen hij aan 
ammoniumsulfaat ziet. Bijna bij alle landbouwers waar hij am-
moniumsulfaat uitreed, mag hij het jaar erna terug om meer 
percelen met ammoniumsulfaat te bemesten. Inès Verleden 
van Inagro toonde heel wat onderzoeksresultaten van ammo-
niumsulfaat bij diverse teelten. Algemeen kan zeker gesteld 
worden dat ammoniumsulfaat een goede vervanger is voor 
de veelgebruikte KAS. Herwig De Brandt van Verko sloot het 
eerste deel van de infomiddag af met een mooie opsomming 
van de beschikbare eindproducten van Verko. Er was duidelijk 
interesse in compost en ammoniumsulfaat. Dat bleek uit de 
vele vragen die gesteld zijn. 

In het tweede deel gingen alle aanwezigen een kijkje nemen op 
de vernieuwde productiesite van Verko. Digestaat, compost, 
biogas, biomethaan, ammoniumsulfaat, snoeihout, mulch, … 
passeerden de revue.

Figuren 5 & 6:  Resultaat van veldproef bij Proefcentrum voor de 
Groenteteelt in het kader van Nitroman (Interreg Vlaanderen – 
Nederland) waarbij in 2021 bloemkool geteeld is. De opbrengst 
bij het gebruik van ammoniumsulfaat ligt even hoog als bij de 
andere geteste kunstmest. Het toevoegen van de nitrificatierem-
mer leverde geen verschil naar opbrengst toe. Naar kwaliteit van 
de bloemkool gaf het spuiwater meer Flandria-kwaliteit dan de 
overige kunstmestobjecten.
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Om de burger te sensibiliseren om fruitstickers niet bij het 
gft-afval te gooien, lanceerde afvalintercommunale IVVO in het 
najaar van 2022 een campagne rond het correct sorteren van 
fruitstickers. De campagne was een groot succes! 

De welbekende stickers die op bijna elk stuk fruit kleven, horen bij 
het restafval en niet in de gft-container. Voor het gft-verwerkings-
proces is het van groot belang dat deze kleine boosdoeners uit het 
gft-afval blijven. Fruitstickers zijn namelijk niet composteerbaar en 
zijn quasi onmogelijk om in het composteerproces uit het gft-afval 
te verwijderen. Dit heeft als gevolg dat de stickers (letterlijk) door 
de mazen van het net glippen, om uiteindelijk in de compost 
terecht te komen. Fruitstickers horen daarom thuis bij het rest-
afval. 

Om de burger en scholen het juiste sorteergedrag aan te leren, 
organiseerde IVVO een spaaractie. Per volle spaarkaart van 24 
fruitstickers zou IVVO, in samenwerking met Stad Ieper en het 
Agentschap voor Natuur en Bos, een boom aanplanten in het 
Fruitstickerbos in Passendaleveld. “De campagne was een groot 
succes, we hebben maar liefst 2.965 volle spaarkaarten mogen 
ontvangen.

Dit overtreft onze verwachtingen, dus zijn we heel trots met de 
resultaten. In totaal hebben we 71.160 fruitstickers ingezameld! 
Dit heeft een heel positieve invloed op het verwerkingsproces van 
het gft-afval.” aldus Johan Del’haye, exploitatieverantwoordelijke 
gft-vergisting IVVO. 

Niet alleen de kwaliteit van de compost vaart er wel bij. Het aan-
planten van 2.965 bomen zorgt voor een mooie ecologische bonus. 
Het Fruitstickerbos zorgt voor drie ton CO2-reductie per jaar. IVVO 
hoopt dat deze fruit stickercampagne opengetrokken kan worden op 
Vlaams niveau in afwachting van het verbod op fruitstickers.

FRUITSTICKERACTIE VAN AFVALINTERCOMMUNALE IVVO ZORGT VOOR 
BIJNA 3.000 BOMEN.

Sinds 1 januari 2021 geldt in Vlaanderen een verbod op het 
gebruik van stickers op groenten en fruit, tenzij de informatie 
op de sticker functioneel of wettelijk verplicht is of de stickers 
gecertificeerd zijn als thuiscomposteerbaar. Dit verbod, dat 
zowel voor ingevoerde als voor in Vlaanderen geproduceerde 
groenten en fruit geldt, moet ervoor zorgen dat kunststoffen 
zich niet via gerecycleerd bioafval (compost of digestaat) kun-
nen verspreiden in ons leefmilieu. Het verbod liet echter nog 
te veel uitzonderingen toe en bovendien bleek dat thuiscom-
posteerbare stickers voorlopig nog onvoldoende voorhanden 
zijn. Om hier een oplossing voor te bieden werd besloten het 
verbod in de loop van 2022 bij te sturen. Die bijsturing houdt in 
dat – van zodra Vlarema 9 is goedgekeurd - enkel nog industri-
eel composteerbare of thuiscomposteerbare stickers gebruikt 
mogen worden en vanaf 1 januari 2025 enkel nog thuiscom-
posteerbare stickers toegelaten zijn in Vlaanderen.

SCHOLEN HELPEN BOMEN AANPLANTEN

De spaaractie was niet alleen voor de burger thuis bedoeld, ook heel 
wat scholen participeerden aan de fruitstickercampagne. “In totaal 
hebben 46 scholen uit het IVVO gebied hun beste beentje voorgezet 
om fruitstickers te sparen. We zijn trots op deze massale deelname 
en uitmuntende spaarresultaten. De scholen alleen al zorgden voor 
1.521  bomen of 36.504  fruitstickers. We nodigden hen graag uit 
op dit aanplantmoment zodat de scholen hun gespaarde boompjes 
kunnen aanplanten. Maar liefst 20 scholen, meer dan 400 leerlingen 
waren aanwezig.” bevestigt Valentijn Despeghel, voorzitter IVVO. 
Deze plant actie past binnen het plantweekend van het Agentschap 
voor Natuur en Bos, waarbij de eigen inspanningen samen met de 
lokale partners in de kijker worden gezet. Het Passendaleveld, op de 
grens van Ieper met Zonnebeke, is in volle ontwikkeling.

Bron: IVVO

Enkele vrijwilligers in actie
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Sinds 1 januari 2023 is de gft-inzameling in de regio Mirom Menen 
gestart. Mirom Menen is de afvalintercommunale die instaat voor 
preventie, ophaling en verwerking van het huishoudelijk afval van 
de steden Menen en Wervik en de gemeente Wevelgem. Vlaco 
ging in gesprek met Kristof Moeyaert, directeur van Mirom Me-
nen, over het traject naar en de opstart van de gft-inzameling.
 
De selectieve inzameling van gft-afval is een bewuste beleids
keuze van Mirom Menen?

“Dat klopt. De restafvalcijfers in onze regio moeten verder afne-
men. In 2020 zaten we nog op ongeveer 160 kg/inw,jaar. Weten-
de dat het klimaatplan van de Vlaamse regering 100 kg/inw,jaar 
als doelstelling heeft voor 2030, moeten we iets ondernemen. 
Door het selectief inzamelen van gft-afval creëer je de grootste 
impact op de restafvalcijfers. Uit analyses van de restafvalzak 
blijkt immers dat ruim 40 % uit bioafval bestaat. Bovendien is er 
de komende verplichting vanuit Europa om vanaf 1 januari 2024 
bioafval in te zamelen. Onze gemeenten hebben bewust gekozen 
voor meer recyclage en de ecologische voordelen ervan.” 

Het gft wordt ingezameld in rolcontainers. Hoe zijn jullie tot dit 
scenario gekomen?

“We hadden een goede ervaring met tuinafvalbakken, de stap 
naar gft-containers is dan niet zo groot. Onze voornaamste ar-
gumenten pro containers (en dus tegen zakken): een container 
is afgesloten en lekdicht, er zijn geen problemen met houd-
baarheid of sterkte van de zakken en het afval wordt in bulk 
aangeleverd op de verwerkingseenheid, wat beter is voor de 
verwerking. We hebben verschillende scenario’s ontwikkeld en 
daaruit bleek dat een aparte ophaling van de keukenafval- en 
tuinafvalfractie niet voordeliger zou zijn dan de gft-inzameling 
(keukenafval en tuinafval in één container). De verwerkingskost 
voor gft is uiteraard duurder dan deze voor groenafval, maar 
dat verschil wordt opgevangen door een lagere inzamelkost. Er 
is immers maar één ophaalronde nodig. Bovendien geloven we 
sterk in containers als service naar de burger. We zijn uiteraard 
ook erg tevreden dat dit scenario uiteindelijk ook in het ont-
werp Lokaal Materialenplan als preferentieel naar voren wordt 
geschoven.”

MIROM MENEN ZAMELT NU OOK GFT-AFVAL IN

Uit het sorteeranalyseonderzoek huisvuil 20192021 van de OVAM blijkt dat een gemiddelde 
huisvuilzak 41,8% bioafval bevat. Dit bestaat uit 37% composteerbaar organisch keukenafval, 
2,5% tuinafval en 2,3% niet-composteerbaar organisch keukenafval.

Figuur 7:  Samenstelling van de Vlaamse huisvuilzak, kilogram per inwoner (cijfers 2019-2021)
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De beslissing is gevallen, dan kan je beginnen aan de uitrol. 
Hoeveel tijd neemt zo’n proces in beslag?

“Alles bij elkaar heeft het traject ongeveer drie jaar geduurd. 
We zijn in het voorjaar 2020 gestart met de (interne) studieop-
drachten, de goedkeuring door de Raad van Bestuur gebeurde 
in oktober 2021. In 2022 hebben we dan de verschillende over-
heidsopdrachten gelanceerd, een subsidiedossier ingediend, een 
inzamelaar en een verwerker gezocht, de rolcontainers die gele-
verd moesten worden,… In de zomer van 2022 zijn we dan gestart 
met de communicatiecampagne. En op 1 januari 2023 gebeurde 
uiteindelijk de eerste gft-ophaling.”

Hoe hebben jullie de communicatie naar de burger aangepakt?

“De communicatie startte dus in de zomer van 2022. We hebben 
daarvoor verschillende kanalen gebruikt: ons magazine dat drie-
maal per jaar verschijnt, digitale kanalen (website, social media) 
en communicatie in het straatbeeld. Daarnaast hebben we ook 
gft-infostanden (met banners, folders en de drie types van rol-
containers) op onze recyclageparken voorzien om zo in de zomer-
maanden onze bezoekers voor het eerst te laten kennismaken met 
de bakken. Vanaf 1 september zijn deze standen dan ook voorzien 
geweest op diverse openbare locaties en markten. De gft-folder 
werd ook met de post verdeeld. Wanneer de gft-rolcontainer ge-
leverd werd, kreeg de burger er een handige infofolder bij: een 
handleiding voor een vlotte gft-inzameling. Toch blijkt dat we ze-
ker niet iedereen bereikt hebben. We zullen dus blijven commu-
niceren. De verwachtingen van de burgers zijn ook echt wel hoog. 
We wensen een goede, maar ook wel betaalbare service te bie-
den. En daar zit soms een spanningsveld.”

De deelname aan de selectieve inzameling is vrijwillig. Wat is 
de participatiegraad?

“Vanaf september 2022 kon de burger zich inschrijven voor deel-
name aan de gft-inzameling. Hierbij werden de burgers die geen 
toegang hebben tot internet, niet uit het oog verloren. Voor hen 
- en ook voor burgers die nog vragen hadden - werden er ‘zitda-
gen’ georganiseerd met mogelijkheid tot inschrijving. Wie zich in 
september inschreef, kreeg de container gratis aan huis geleverd. 
Dat heeft toen gezorgd voor een grote piek in de aanvragen. Nu 
de containers in het straatbeeld zichtbaar zijn, worden ook ande-
re mensen getriggerd en blijft de vraag naar containers stijgen. 
Momenteel zijn er zo’n 7.000 containers verdeeld. We zitten nu, 
na anderhalve maand, op een gemiddelde participatiegraad van 
18 %. Ons richtcijfer na twee jaar is 12.000 containers, dat komt 
overeen met ongeveer een derde van de gezinnen. Daarop is ons 
scenario gebaseerd. We zijn dus goed op weg en verwachten te-
gen het voorjaar, als de hoeveelheid tuinafval toeneemt, weer een 
piek van aanvragen voor containers.”

Vroeger hadden jullie tuinafvalbakken, hoe is hier de switch 
gebeurd?

“Tot vorig jaar hadden we 3.000 tuinafvalbakken in de regio 
staan. Deze zijn sinds 1 januari 2023 niet meer in gebruik. De 
overgang naar gft-containers is vlot gegaan. Bijna 90% van de ge-
zinnen met tuinafvalbakken hebben de switch gemaakt. De om-
wisseling van de tuinafvalbak hebben we trouwens mooi kunnen 
koppelen aan de promotie van compost. Iedereen die zijn tuin-
afvalbak zelf binnenbracht in een recyclagepark, kreeg namelijk 
gratis een zak compost.” 

Uit het sorteeranalyse-onderzoek kan ook worden afgeleid wat het verschil is tussen een gft- en groenregio. In een 
stedelijke regio blijkt er in het restafval van een gft-regio bijna 27 kg organisch-biologisch afval/inw,jaar minder te 
zitten dan in een groenregio. Voor een landelijke regio is dat meer dan 28 kg/inw,jaar.

Figuur 8:  Fractie organisch-biologisch afval in huisvuilzak in kg/inw,jaar op basis van sorteeranalyses 2019-2021.
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De burger kon kiezen uit verschillende groottes van containers, 
wat is daar de verdeling?

“We bieden rolcontainers aan van 40 l, 140 l en 240 l. 60% van de 
uitgezette containers zijn 140 l containers. Dat hadden we ook wel 
verwacht. De 40 l en 240 l containers nemen elk 20% in. De burger 
betaalt een jaarabonnement van 20 euro voor de kleinste container, 
70 euro voor de 140 l container en 120 euro voor de 240 l container.“

Hoe zijn jullie tot die prijszetting gekomen?

“We zijn er vanuit gegaan dat het gft-afval voor de burger 40% goed-
koper moest zijn dan het restafval. We willen hiermee echt wel de 
selectieve inzameling, ook financieel, stimuleren. We hebben niet 
gekozen voor een diftarsysteem waarbij er per kg wordt betaald. 
Het restafval wordt in onze regio in zakken ingezameld, daar wordt 
er ook geen gewichtsdiftar toegepast. Een jaarabonnement is een 
relatief eenvoudig systeem en vraagt het minste administratie. De 
tarieven zijn op dit moment echter niet kostendekkend. Het kantel-
punt in de meerkost zit voor ons bij de 12.000 containers, daarom is 
dat ook ons doel voor de participatie.”

Wat zijn de ervaringen van deze eerste anderhalve maand?

“In januari was de aanbiedingsgraad van de containers ongeveer 
65%. Visueel zie je in het straatbeeld ook al wel een verschil: 
waar er een gft-container staat, staan er minder restafvalzakken. 
Uiteraard is het te vroeg om dit met harde cijfers te bewijzen. 
Maar de zorg voor het circulaire verhaal, leeft toch wel onder de 
burgers. Er zijn natuurlijk ook wel wat problemen. Zo zijn er wel 
wat gezinnen die het verkeerde volume van container hebben ge-

Figuur 9 en 10:  Communicatie naar de burger rond gft-inzameling
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kozen en willen wisselen. Dat zorgt voor ex-
tra administratie. Ook de ophaling met een 
klantenlijst verloopt nog niet vlekkeloos. Er 
wordt al eens een straat overgeslagen of een 
klant vergeten. We hebben er vertrouwen in 
dat dit de kinderziektes zijn. De verwerker 
heeft alleszins aangegeven dat ze tevreden 
zijn over de kwaliteit van het aangeleverde 
gft.”

Het gft-afval wordt verwerkt door IVVO. 
Vanwaar de keuze?

“Eigenlijk was dat de evidentie zelve. Het is 
voor ons de dichtstbijzijnde verwerkingsinstal-
latie. We zijn blij dat we bij IVVO terecht kon-
den, want we hebben ook wel gemerkt dat er 
een krapte is aan verwerkingscapaciteit.”

Jullie verkopen sinds vorig jaar ook zakken 
compost op de recyclageparken.

“Dit maakt onderdeel uit van onze commu-
nicatie: door het aanbieden van compost 
sluiten we de kringloop van het bioafval. We 
bieden de zakken het jaarrond aan. Het is ook 
mooi dat we dit circulaire verhaal kunnen to-

nen aan de burger. Zo ziet hij wat er met zijn 
gft-afval gebeurt en het legt nog maar eens 
de nadruk op waarom selectieve inzameling 
zo belangrijk is.” 

Welke uitdagingen zien jullie voor de toe
komst?

“De participatiegraad moet zeker nog naar 
omhoog, om de ophaling kostenefficiënter te 
maken. Verder zien we dat voldoende en be-
taalbare verwerkingscapaciteit voor het gft-af-
val een belangrijke uitdaging is en blijft. De ver-
werkingssector zou nog wat moeten groeien 
in Vlaanderen, maar we merken ook dat het 
investeringsklimaat onzeker is, vooral omwille 
van de wijzigingen in het energiebeleid. We be-
grijpen de bekommernis om de energiefactuur 
voor de burger naar beneden te krijgen, maar 
hopen dat dit niet betekent dat de afvalfactuur 
voor de burger omhoog moet. Als het betaal-
baar blijft voor de burger, hebben we een mooi 
verhaal geschreven.”

Vlaco dankt Kristof Moeyaert voor het fijne ge-
sprek, voor de info en cijfers die we mochten 
gebruiken in dit artikel.


